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Vítání nových občánků se uskutečnilo 
v pátek 27. dubna 2018 a do zasedací 
místnosti obecního úřadu přišli rodiče 
se svými dětmi, Danielem Suchánkem 
a Teodorem Giszczakem. 
Toto setkání bylo obohaceno malým 
kulturním vystoupením. Tentokrát se 
ho opět ujaly místní děti se svým pro-
gramem.
Starostka obce pogratulovala hrdým 
rodičům a maminkám předala kytičku 
a pro děti peněžní hotovost. 
Společnou slavnost jsme si užili úpl-
ně všichni a rodiče se svými potomky 
odcházeli domů plní dojmů s hezkými 
vzpomínkami na tento jedinečný den 
v životě svých dětí. 
Občánkům přejeme zdraví a spokoje-
ný život v naší obci.

Vlasta Mikelová

Salašský zpravodaj 
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

Vážení spoluobčané,
zdravím vás v úvodu podzimního zpravodaje, kdy po velmi horkém létě přišel přesně podle kalendáře chladný podzim. Na závěr léta si užili 
všichni milovníci hřibů, které konečně začaly růst i v našich okolních lesích. Děti si pro změnu začaly užívat školních povinností. Nově z naší 
obce nastoupily do první třídy na ZŠ Velehrad 2 děti Marie Šišmová a Štěpán Polešovský. Jako každoročně přispěla zastupitelstva všech tří 
obcí finanční částku na nákup školních pomůcek pro prvňáčky.
Z pracovních událostí tohoto roku proběhlo několik veřejných zasedání. V březnu byl vyřízen úvěr na financování rekonstrukce budovy bývalé
školy a poté byla vybrána stavební firma ve výběrovém řízení. Stavba začala v květnu a její dokončení je dle smlouvy 11. 11. 2018. Na jaře
byly schváleny dotace obce na činnost spolků pracujících v naší obci. Mezi tři spolky bylo rozděleno shodně 20 tis. Kč., dále pak příspěvek 
ZŠ Velehrad pro děti na lyžařský kurz a školu v přírodě, příspěvek na činnost Svazu tělesně postižených v ČR. Závěrem byl schválen pronájem 
místního obchodu za účelem provozování obchodu s potravinami, což k naší radosti zdárně funguje.
Koncem června proběhlo veřejné zasedání obecního zastupitelstva, na kterém byly projednány a schváleny záležitosti z oblasti financí a hos-
podaření obce za rok 2017, a to Účetní závěrka, Závěrečný účet obce včetně Zprávy o přezkoumání hospodaření. Byl upraven rozpočet na rok 
2018 rozpočtovým opatřením č. 1, kde byly zapracovány změny u financování staveb, úvěru, dotací a finančních darů. Dalším bodem bylo
schválení přijetí dotace a uzavření Smlouvy o poskytnutí dotace se Zlínským krajem na rekonstrukci dětského hřiště. Dětské hřiště zhotovila 
firma Unipark Brno za 553 tis., dotace od kraje je ve výši 60 %. V červnu se dále schválil návrh na Změnu územního plánu obce a stanovil se
počet členů zastupitelstva pro další volební období beze změn – zůstává 7 členů.
Poslední schůze stávajícího zastupitelstva proběhla v září. Na programu byly pronájmy obecních pozemků, odprodej obecního pozemku, který 
je užíván jako předzahrádka u domu č.p. 81. Vzhledem k ukončené stavbě zázemí sportovního areálu na místním hřišti byl schválen Dodatek 
Smlouvy o dílo, kdy se snížila celková cena o 147 tis. Kč. Další Dodatek Smlouvy o dílo se týká naopak víceprací, a to u rekonstrukce budovy 
bývalé školy (Obecní dům č.p.3). Během stavby vznikly vícepráce u bourání konstrukcí, vnitřních omítek a sádrokartonů ve výši 328 tis. Kč 
oproti plánovanému projektu.
Závěrečným bodem bylo schválení ceníku pronájmu budovy č.p. 165 – Zázemí sportovního areálu na místním hřišti. Tuto budovu s vybavením 
je možné si pronajmout na soukromou akci, cena pro místní občany je 500,- Kč, pro cizí občany 1000,- Kč. V případě konání akce některým 
z místních spolků je cena 300,- Kč. K nájmu se pak připočte spotřeba energií dle naměřené skutečnosti. Budova je vybavena základním 
nádobím a nábytkem. Za příplatek je pak zapůjčení výčepního zařízení 200,- Kč a ohřívače na jídlo 100,- Kč. Podrobnější informace budou 
zveřejněny na webových stránkách obce.
Shrnula jsem tu ve stručnosti pracovní záležitosti zastupitelstva od letošního jara do podzimu. 
Vzhledem ke končícímu volebnímu období bych ráda využila tuto příležitost k poděkování všem členům zastupitelstva za podporu a spolupráci, 
bez které bych nemohla ve své práci fungovat.

Krásné podzimní dny přeje Jitka Točková

Slovo starostky
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o dospělých skončila po pár metrech i s kolem pod vodní 
hladinou. Přejezd celé lávky se podařil pouze třem dospě-
lým. Při přejezdu lávky nad vodou na takzvaně vytuně-
ném trakaři byl zaznamenán rekord. Lávku čtyřikrát za 
sebou přejela salašská dvojice Stanislav Daněk s Rostisla-
vem Mléčkou.
Ani letos se neckyáda neobešla bez koštu kvašáků, naklá-
daných hermelínů a utopenců. Nikoliv ale z řad lidí.

Text a foto: Zdeněk Skalička

Nebe na zemi, salašské fitko, řezník Krkovička, hokejová
aréna Salaš. Čtyři groteskní plavidla i lodivodi v kostý-
mech odstartovali v sobotu odpoledne na vodní hladině 
požární nádrže za Salaší 17. ročník recesistické Neckyády. 
I ten nejmenší počet plavidel v historii akce, kterou uspo-
řádala obce spolu s dobrovolnými hasiči, stačil k dobré 
pohodě a zábavě u vodní nádrže, kterou okupovalo na tři 
sta Salašanů i přespolních.

NECKYÁDA PŘILÁKALA K VODNÍ HLADINĚ TŘI STOVKY SALAŠANŮ I PŘESPOLNÍCH

Tradiční akci vtipně a pohotově moderovala Eliška Poláš-
ková se Zbyňkem Strašákem, členové divadelního soubo-
ru Zdeňka Štěpánka z Napajedel. Design a pohyb plavidel 
po vodní hladině nehodnotila jury, ale sami autoři plavi-
del. „Ti rozhodli o tom, že na nejvyšší stupínek pro vítěze 
vystoupí všichni vládci plavidel, a to Terezka Hollá, loňský 
šampion Jiří Janováč, Amálka Špičáková a Vojta Toček,“ 
informovala starostka Salaše Jitka Točková.
Na putovní pohár s miniaturními neckami si mohla sáh-
nout a cenu za první místo převzít osmnáctiměsíční Amál-
ka Špičáková, která za dohledu svého táty, Jaroslava 
Špičáka (36), brázdila hladinu požární nádrže na plavidle 
s názvem Nebe na zemi. 
„V plánu jsem měla, že letos na vodu spustíme pašíka s vl-
kem. Jenže syn Matěj, který měl vzít na sebe roli vlka, ode-
jel na letní tábor, takže jsem musela změnit projekt a z naší 
malé Amálky udělat andělíčka s ďáblem v těle,“ svěřila se 
její maminka Jana Špičáková. V minulých letech navrhla na 
neckyádu plavidla s názvem černá perla, krteček, iglú, pa-
voučí síť, Matěj z hradu Buchlova a loni slováckou búdu. Je-
jich strůjcem byl její manžel s rodiči, lodivodem syn Matěj, 
který několikrát stál na stupních vítězů.
Velkým magnetem pro diváky byl přejezd pětadvaceti-
metrové lávky na kole. Většina z 24 soutěžících z řad dětí 

VÍTĚZOVÉ NECKYÁDY:

PŘEJEZD LÁVKY NA KOLE:
děti - Filip Malina, 
dospělí - Tomáš Daněk
PŘEJEZD LÁVKY NA TRAKAŘI:
děti – Martin Pavlík s Michalem Suchánkem, 
dospělí – Stanislav Daněk s Rostislavem Mléčkou
PLAVÁNÍ:
děti – Michal Suchánek

Nejlepší kvašáky byly od Jiřího Sentla, 
Nejlepší utopence a nakládaný hermelín měla 
Jana Špičáková
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O slunečném květnovém víkendu 
v sobotu 19. 5. se konalo pouťové 
setkání občanů v areálu hospody na 
Mlýně. Na programu bylo hudební 
vystoupení sboru z Domova v Buchlo-
vicích LadiesBUDU, mužský pěvecký 
sbor Tupešané a country kapela Je 
nás moc. Hudební vystoupení zpest-

řili i naši hosté z družební obce Mojš, 
kteří si přivezli se sebou kroje a při-
dali pár svých oblíbených písniček.
Kdo nechtěl jen poslouchat hudební 
produkci, ten si mohl vyzkoušet ko-
vářské řemeslo nebo zkusit utočit vý-
robek na hrnčířském kruhu. Z dalších 
možností pak bylo zdobení klasické-

ho pouťového perníkového srdce dle 
vlastní fantazie. Hezké počasí společ-
ně s veselou náladou bylo zárukou 
příjemně stráveného odpoledne se 
slovenskými sousedy z Mojše. 
V neděli 20. 5. se uskutečnila poutní 
mše svatá v místním kostele Sv. Jana 
Nepomuckého.  Jitka Točková

POUŤOVÉ SETKÁNÍ

VÝLET NA ŽÍTKOVOU

Letos v červnu jsme místo turistického 
výšlapu na hrad Buchlov zvolili výlet 
do Moravských Kopanic, a to přímo na 
Žítkovou. Kde jsme s průvodkyní pro-
šli celou obcí a navštívili místní krás-
nou farmu s výrobnou a prodejem ov-
čích sýrů. Po výborné svačině jsme se 
přesunuli k rodnému domku žítkovské 
bohyně Irmy Gabrhelové. Bohyně byly 
ženy, které byly obdařeny magický-
mi silami, pomocí kterých pomáhaly 
lidem – znaly léčivé byliny, kterými 
léčily nemoci a pomáhaly i tam, kde si 
lidé nevěděli rady. Bohyně se vyskyto-
valy pouze na Žítkové a „řemeslo“ se 
dědilo z matky na dcery po všechny 
generace. 
Irma Gabrhelová byla jednou z nejslav-
nějších bohyní na Žítkové, dožila se 96 
let. V domku, který jsme navštívili, pro-
žila většinu života. Měla sedm dětí, pět 
synů a dvě dcery, z nichž jedna byla 
také bohyně. Dům, kde bohyně žila, 
je kopaničářské stavení se třemi míst-
nostmi, malým dlážděným dvorkem 
a hospodářskými objekty – sušárnou 
ovoce a kravským chlévem. Interiéry 
jsou zařízeny tak, jak bývaly za života 

bohyně. V domě jsme také viděli typic-
ký kopaničářský kroj. Veškeré textilie 
– povlečení, dečky, ubrusy – jsou vyši-
té nádhernými kopaničářskými výšiv-
kami, které zhotovila sama současná 
majitelka stavení.
Energie, která se nad Žítkovou a dom-
kem bohyně vznáší, je pozoruhodná 
a někteří z nás ji cítili více, někteří 
méně. V každém případě to byl velmi 
zajímavý výlet s novými zážitky a in-
formacemi.

 
Jitka Točková
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OBECNÍ ZPRÁVY OBRAZEM

•  STAVBY V OBCI

•  28. 4. 2018 – PIETA VE VÁPENICÍCH 

INFO Z OBCE
SLUŽBA PRO OBČANY - SENIORY
Od 17. 9. 2018 funguje v naší obci nově rozvoz obědů, 
který zajišťuje pracovník obecního úřadu. Obědy se vozí 
z VEGACentra Velehrad. Doprava obědů seniorům je zdar-
ma. Ostatní občané si mohou také objednat rozvoz obědů 
za úhradu.

SLOVÁCKÉ SLAVNOSTI VÍNA A OTEVŘENÝCH PAMÁTEK
v Uherském Hradišti, které proběhly tradičně o druhém 
zářijovém víkendu, jsou spojeny také s prezentací jednotli-
vých obcí a regionů. Za naši obec se toho letos opět zhos-
til místní mykologický spolek a v nádvoří Františkánského 
kláštera předvedl ukázky z houbařského světa.

DĚTSKÉ HŘIŠTĚ
Na podzim se zrealizovala renovace dětských 
prvků na místním hřišti, a to díky dotaci ze 
Zlínského kraje. Z Fondu Zlínského kraje ob-
držíme dotaci ve výši 331.000 Kč, což je cca 
60 % celkových způsobilých výdajů projektu „Dětské hřiště“. 
Celkové způsobilé výdaje projektu činí 553.021 Kč.
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Rok 1935

Seno
Celý rok bylo dosti pěkné počasí, trávy 
narostly, tak že sena bylo všude dosť. 
Úroda na obilí byla dosti pěkná všechno 
dobře sypalo a dosti dobře se sklidilo 
až na malé vyjímky. 

Ovoce
Ovoce bylo celkem málo, něco jablek 
a trnek, hrušky jenom někde.

Setí
Podzimek byl velice pěkný, práce se se-
tím se pěkně udělali.

Zemáky
Zemáku bylo místy málo a suché ná-
sledkem sucha, někde bylo dosti.

Hřbitov
Na podzím se začalo s úpravou hřbitova 
na Salaši u kaple, stavba márnice a rov-
nání místa. Kameň na márnici daroval 
Velkost. Buchlovice, ostatní stavivo 
obec. 

Výměna učitelů
Po prázdninách, přeložen byl učitel 
Fajkus ze zdejší školy a na jeho místo 
ustanovena paní učitelka Šantová z Ve-
lehradu.

Rozdělení okresů
Na podzim přišlo na rozdělení okresů 
a to Uher. Hradiště a Zlínsko, každý 
okres vlastí samosprávu.

Volby do okres. zastupitelstva
Následkem toho bylo na den 1. prosince 
1935 vypsány nové volby do okresního 
zastupitelstva. 
V naší obci vyšli následující strany:
3. Českosl. Social. Demokratická 55
4. Komunistická 58
5. Národní obce fašistické 1
6. Sdružené, lidová, republikánská, živ-
nostensko-obchod. a křesť. social. 96. 
Celkový postup voleb byl úplně klidný.

Zima 1935
Zima v prosinci nestálá jen slabé mra-
zíky a něco málo sněhu, více mokré 
počasí, což trvalo až do vánoc. Na vá-
noce trochu zamrzlo a napadlo něco 
málo sněhu který však dlouho nevydržel 
a opět nastalo velmi špatné a mokré po-
časí.

Rok 1936
Nový rok 1936 započal opět mokrý, je-
nom málo sněhu a měnší mrazíky. Celý 
leden většinou mokrý a deštivý.

Volba honeb. výboru
Dne 2. února volba honebního výboru. 
Ze Salaše zvoleno 5 členů a to Zapletal 
Jan, Vychopeň Jindřich, Veselý Alois, 
Jurčík Vincenc a Šustr Josef. Tupesy Vá-
vra Josef a Zlechov Vávra Josef. Předse-
dou zvolen Zapletal Jan. 

Změna učitelů
Dne 6. února přišel nový učitel Škára 
Ludvík, místo učitelky Šantové, která 
dostala dovolenou. Pak přišla Šantová 
opět zpět a učitel Škára přišel do Veselí.

Oslava narozenin p. presidenta
Dne 7. března oslava narozenin pana 
presidenta Masaryka „Osvobodite-
le“. V 6. hod večír přednáška o životu 
p. presidenta, pak různé básně a zpěvy 
školními dětmi přednesené, což nacvičil 
pan učitel Škara, všechno pěkně předne-
seno. Ve ¾ na 7 hod. večír nástup dětí, 
občanů a hasičů na místo kde o 7. hod 
zapálena hranice, přečten manifest 
a zapěny státní hymny. Účast 150 ob-
čanů a 19 br. hasičů ve stejnokroji.

V březnu byly dosti silné mrazy a něco 
málo sněhu, celkem dosti pěkné počasí. 
Ku konci měsíce se místy selo obilí.

Jaro 1936 
Jaro začalo velmi pěkné, jarní práce 
se dobře udělali. 20. dubna večír velmi 
silná bouřka a krupobití, místy krupy 
uráželi květy ze stromů, dosti škody 
naděláno. V květnu se již sekly jeteliny 
a lucerky krmiva všude dost, začátkem 
června se začala sušit sena.

Pan president Beneš na Velehradě
Dne 18. června zavítal na Velehrad 
p. president republiky Dr. Edvard Beneš 
i s chotí. Účast na uvítání byla velká, 
jak občanů, hasičů, sokolů, orlů a jiných 
korporací, což při pilné práci na poli 
bylo až překvapující.

Žně
Žně byly dosti obstojné, až na to že místy 
obilí leželo od silných dešťů prede žněmi, 
tak že zrno bylo slabé a místy velice málo 
se urodilo, ani semeno navráceno. 

Nálet letadel
Ve dnech 28-29 a 30 července znázor-
nění náletu nepřátelských letadel na 
Moravě, všude musela býti služba civil-
ní proti-letecké ochrany. V naší obci tež 
pohotovost požární, poplachová, zastí-
rací a samaritská. V noci muselo býti 
všude zatemněno, nikde nesmělo býti 
volné světlo ani venku zapalovat kouře-
ní, nebo jiné osvětlování. O ½ hod v noci 
letěly letadla nad Uher. Hradiště směr 
k Prostějovu, k nám však nepřiletěly.

Změna učitelů
Pán řídící učitel Ant. Vlk odešel ze Sa-
laše do Nemilan u Olomouce, na jeho 
místo přišla slečna učitelka Františka 
Pospíšková. Učitelka Šantová přišla na 
Velehrad a na její místo přišel učitel Ant. 
Čihal ze St. Města.

Oslava stát. svátku
Dne 28. října oslava státního svátku, 
za účasti hasičského sboru a mnoho 
občanstva. Školní dítky měly krásnou 
akademii v sále p. Minkse. Pan učitel 
a slečna s dětmi, všechno krásně nacvi-
čili, což se všem velice líbilo. Pán učitel 
Číhal měl velmi pěkný proslov, starosta 
hasič. sboru přečetl manifest, což nad-
šením přijato.
Dne 29 a 30 října velmi špatné počasí, 
což již dávno nebylo, pak do toho na-
padlo i mnoho sněhu, neměl však dlou-
hého trvání.

Setí obilí
Podzimní setí se dosti dobře udělalo, 
pak přišlo sucho, následkem toho špat-
né obilí scházelo, vyskytlo se mnoho 
myší které obilí, jeteliny a lucerky veli-
ce ničili, také mnoho slimáků, všechno 
špatné na poli.

Podzim a zima
Pozdní podzimek stále mokrý, stále jen 
pršelo, jen málo dní pěkných. Sněhu cel-
kem málo, malé mrazíky, až těsně před 
vánoci trochu sněhu který opět slezl, 
stále jen mokro. Na vánoce však zamrz-
lo zima však velice mírná.

Alena Filípková ml. 

 
(1935–1936)
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SDH SALAŠ 
Vážení spoluobčané, je až neuvěřitelné, 
jak ten čas letí, a my opět můžeme bi-
lancovat nad výsledky mladých hasičů 
a dospělých i nad akcemi a událostmi, 
které uspořádali hasiči ze Salaše. Nej-
prve začneme těmi našimi nejmenšími, 
a to mladými hasiči. Ti svou sezónu 
ukončili předposlední sobotu v červnu 

na náměstí v Uherském Hradišti. Zde 
proběhlo vyhlášení výsledků celého 
seriálu soutěží. Letošního ročníku se zú-
častnilo na 10 družstev starších žáků, 
tudíž to byla velká konkurence pro naše 
mladé hasiče. Ti bojovali s obrovským 
odhodláním, pro ně ve „velké“ katego-
rii starších, jelikož většina svým věkem 
patří do mladších. Vůbec se zde neztra-
tí a v konkurenci (až o 6 let starších 
kolegů), vybojovali krásné celkové 8. 
místo. Nemohu zapomenout představit 
naše malé bojovníky. Koš vždy až na 
doraz zašrouboval Matěj Horka, savici 
a spoj řádně připravil Matyáš Skoták. 
Profesionálním stylem našrouboval sa-
vici na stroj Matěj Špičák a bravurně, 
asi to má v rodině, hnal vodu vpřed. 
Ovládání všech ventilů, a především 

plynu, mu nebylo cizí. Dva spoje hadic 
B měla na starosti Denisa Hrobařová, 
která svou práci vždy dobře zvládla. Na 
rozdělovač si sáhl Vojta Skoták, musel 
zapojit všechny 3 hadice a dostat vodu 
do proudnic. Na proudech máme děv-
čata. Na jednom zvládla veškerou práci 
Eliška Suchánková a na druhém spolu-
pracovala Maruška Procházková a Ka-
rolína Hrobařová. Někdy se zdálo, že 
mohutný proud vody neudrží, ale vždy 
se podařilo sestříknout terč a zastavit 
čas na stopkách. Je nutné poděkovat 
všem podporujícím rodičům a vedoucím 
za jejich obrovské nasazení a nezištnou 
pomoc ve výchově a vzdělávání naší 
mládeže. Jako odměna za náročnou se-
zónu byl netradiční výlet. Druhou čer-
vencovou sobotu jsme vyrazili na výlet 
po řece Moravě do Uherského Ostrohu, 
zde jsme zvládli prohlídku zámeckého 
sklepení, které nabídlo překvapující ex-
pozici. Perličkou byl návrat domů, kte-
rý jsme absolvovali na kolech. Všechny 
děti to zvládli bez problémů a domů se 
vraceli spokojeni po dni plném zážitků. 
Sezóna dospělých hasičů byla ukonče-
na již desátým rokem u nás na Salaši. 
Soutěží „O pohár starostky obce Salaš“ 
byla ukončena „Velká cena OSH Uher-
ské Hradiště“. Na tuto soutěž přijelo 
pro tuto sezónu snad rekordní množství 
družstev mužů, žen, mužů a žen nad 35 
let, a to celkem 20. Také se zde stala 
neuvěřitelná náhoda, hned ve 3 přípa-
dech se u žen zastavila časomíra na 
čase 19,31 s. Jelikož se jednalo o me-
dailové pozice, byl vyhlášen se souhla-

sem dotčených rozstřel o prémiovou 
cenu, a proto bylo možné sledovat další 
3 útoky žen.
Ale abych se vrátil k mužům ze Salaše. 
Jejich sezóna byla trnitá, ale na domácí 
soutěži konečně padl slušný čas, a do-
konce se časomíra na jednom proudu 
zastavila na 18 s. Sestava pro rok 2018 
byla následující: Koš – Franta Kolečkář 
a občas zaskočil Jirka Janováč, spoj sa-
vic - Lukáš Snopek, stroj - Jara Špičák 
a někdy náš maskot - „Lojzek“ Lukáš 
Daněk, béčka - Tomáš Pelka, rozdělovač 
- Michal Janováč a proudy naši nejmlad-
ší Ondřej Velgo a Jakub Zelený. Celkem 
jsme si vybojovali, stejně jako mladí ha-
siči, celkové 8. místo ve Velké ceně OSH 
Uherské Hradiště. 
Další sportovní, zároveň atraktivní 
a nejvýznamnější událostí pro dobro-
volné hasiče byla soutěž v TFA, která se 
odehrála v posledním víkendu měsíce 
července na Salašské rozhledně. Sou-
těže se zúčastnilo téměř 60 závodníků 
z mnoha koutů republiky, ale i několik 
závodníků ze Slovenska. Závodu „TFA 
Salašská rozhledna“ se zúčastnilo hned 
několik významných osobností této 
disciplíny: mistr republiky TFA Tomáš 
Máca z Brna, vicemistr republiky nad 
35 let Josef Černíček z Jestřabí nebo 
mistr světa TFA a vítěz světových poli-
cejních a hasičských her Jan Haderka 
sloužící u HZS Zlínského kraje. Až na 
malou přeháňku nás provázelo celý den 
slunečné počasí a všichni, kteří dorazili, 
si naši soutěž velmi pochvalovali. Ně-
kteří si troufli říct i to, že je to nejlepší
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soutěž, na které byli, za což děkujeme. 
Nejrychlejší byl loňský obhájce Martin 
Januš z SDH Halenkov, který si odvezl 
novou putovní trofej.

ŽENY:
1.  Kateřina Vodičková – Jaroměřice 

nad Rokytnou
2. Eva Vojvodíková – Velké Karlovice
3. Hana Petřeková – Vigantice

Muži nad 35 let
1. Tomáš Máca – Brno Slatina
2. Josef Černíček – Jestřabí
3. Václav Janů – Babice

Muži do 35 let
1. Martin Januš – Halenkov
2. Jan Haderka – HZS ZLK
3.  Ondřej Rybníkář – Blatnice pod sv. 

Antonínkem

Náš sbor letos reprezentovali dva zá-
vodníci, a to Michal Janováč, který 
obsadil 8. místo, a Ondřej Velgo, který 
skončil na místě 27. Už teď se těšíme 
na další ročník.
Práce členů SDH Salaš není jen o spor-
tu, ale i o pořádání událostí, jako výše 
uvedené soutěže pro mladé hasiče a do-
spělé ve spolupráci s naší s obcí, ale 
také pomoc při akcích obce a dalších 
obecních spolků. Například výpomoc 
při cyklistických závodech, neckyádě 
a atletice. Taktéž jakožto členové jed-
notky se neustále připravujeme na zvlá-
dání mimořádných událostí, kterých 
bylo za uplynulé období hned několik. 
Můžeme zmínit odstraňování spadlých 
stromů na silnici mezi Salašem a střelni-
cí nebo pomoc při likvidaci zlomené ko-
runy stromu v zatáčce nedaleko Mlýna. 
Dne 18. 8. byl naší jednotce vyhlášen 
poplach, a to k záchraně zvířat z roz-
hledny, kdy operační důstojník vyslal 
naše hasiče k záchraně koz z prvního 
patra rozhledny. Dalším výjezdem bylo 
pátrání po ztracené houbařce, kdy naší 
jednotce byl 18. 9. byl vyhlášen po-
plach. Pohřešovaná osoba byla velmi 
rychle nalezena a naše jednotka byla 
odvolána zpět na základnu. Nejčers-
tvější událostí, ze dne 21. 9., byl požár 
dopravního prostředku – sekačky, kdy 
naše jednotka vyjela k nahlášenému po-
žáru stroje k rozhledně. Byl proveden 
urychlený zásah pomocí práškových 
přenosných hasicích přístrojů a požár 
lokalizován a uhašen před příjezdem 
profesionálních hasičů. 
V letošním roce nás ještě čeká slav-
nostní shromáždění, které proběhne 
28. září na obecním úřadě, a to v sou-
vislosti s oslavami 100. výročí založení 
Československa. Naše mladé hasiče 
pak 13. 10. závod požárnické všestran-
ností, dospělé tradiční noční závod ve 
Véskách a také nesmíme opomenout 
Mikulášskou obchůzku. Lukáš Snopek
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ATLETICKÉ ZÁVODY

V neděli 2. září 2018 se na místním 
hřišti konala již tradiční atletická akce, 
počasí nám přálo a bylo vskutku k zá-
vodění ideální. Nejmladší, mladší i ti 
starší soutěžili na krátkých i dlouhých 
tratích, skoku dalekém i vysokém, 
hodu kriketovým míčkem nebo vrhem 
koulí. 
Závodilo se dle věkových kategoriích, 
vždy dívky a hoši zvlášť. Celkově se 
zúčastnilo 57 sportovců, z toho jedna 
třetina závodníků byla domácích, zby-

tek přespolní. Po jedné hodině vše za-
šalo na „šedesátce“ a pak se disciplíny 
postupně prostřídaly tak, aby se kaž-
dá kategorie zúčastnila všech úkolů...
Z našeho proměněného atletického 
hřiště neodjížděl zklamaný žádný sou-
těžící, nýbrž s krásnými na míru vyro-
benými medailemi, ať již byly perníko-
vé nebo kovové. 
Všichni na stupních vítězů být nemohli, 
vyhráli ti, kteří podali nejlepší výkon, 
za který byli odměněni.

Celá akce by se neuskutečnila bez or-
ganizátorů – členů z oddílu Slovácké 
Slavie, kteří pomáhali zpracovávat vý-
sledky a též bez pomoci místních,kte-
ří zajišťovali bezpečnost a organizaci 
všech závodníků.
Závěrem závodníkům gratulujeme 
k pěkným výkonům, doufáme, že si 
všichni soutěžící i rodinní příslušníci 
odpoledne užili.a těšíme se na vás při 
dalších akcích v obci.

Vlasta Mikelová

Historické foto 
Vážení spoluobčané, pokud vlastníte historické 
fotografie naší obce, nenechávejte si je pro sebe, 
podělte se o tyto jedinečné záběry s ostatními. 
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CK SALAŠ

Podzimní čas se blíží a s ním i tichý konec 
naší sezóny. Vrcholem byl samozřejmě 
domácí závod ČMŽO Salašský Drtikol. Pří-
pravy vrcholily v páteční odpoledne, kdy 
již tradičně začaly padat první kapky deš-
tě. Nicméně ve velkém suchu, které toto 
léto vládne, to nebylo ani poznat. Sobotní 
ráno přineslo další srážky, a my se přece 
jen začali obávat. Naštěstí k nám byla 
předpověď vlídná, a v devět hodin ráno 
už vykukovaly první slunečné paprsky. 
Bohužel počet závodníků byl o 50% nižší 
než minulý ročník – máme to přisuzovat 
počasí nebo velké náročnosti trati?

Na krátké trase bojovali o první tři místa 
Jakub Zemene, Martin Duřpek a Honza 
Lekeš – toto pořadí udrželi až do samot-
ného cíle. Nejlepší čas na krátké trase byl 
1:20:40s. Na dlouhé trase válčil Honza 
Fojtík společně s Pavlem Žákem a Pavlem 
Skalickým. Vítězem se stal Jan Fojtík. Pa-
vel Skalický bral druhé místo a Pavel Žák 
tedy dojíždí na místě třetím. Honza Fojtík 
měl vítězný čas 2:23:59s. Měli jsme ale 
i svého zástupce, Stanislava Mančíka, kte-
rý bojuje v celkovém seriálu Karpaty Tour 
– jeho čas 3:02:14s – Gratujeme! Nutno 
podotknout, že v celkovém hodnocení to-
hoto seriálu se Stanislav umístil na druhém 
místě! Za CK Salaš srdečně blahopřejeme 
a děkujeme za perfektní reprezentaci!

V neposlední řadě bychom chtěli poděko-
vat všem sponzorům. Bez Vašich věcných 
i finančních darů bychom těžko mohli při-
pravit takový závod. Velice si toho vážíme, 
a věříme, že čím dál více si to uvědomují 
i samotní závodníci – jelikož nic není za-
darmo.
Obrovský dík patří také pořadatelům 
– dobrovolníkům – hasičům, cyklistům, 
mykologům – prostě všem úžasným li-
dem, kteří jste nám pomohli. Nádhernou 
zpětnou vazbou pro nás jsou slova chvály 
na připravenost a organizaci celého závo-
du. Neměli jsme ani jednu jedinou stížnost 
na značení, trať či organizátory na trati. 
Tak tedy ještě jednou – MOC DĚKUJEME 
VŠEM!! Alena Háblová

NÁVŠTĚVA DVAADEVADESÁTILETÉHO PARTYZÁNA

V neděli 15. 9. 2018 navštívil Salaš a Ve-
lehrad pan Ladislav Verner, někdejší člen 
partyzánského oddílu Olga. Dvaadevade-
sátiletý pamětník zavzpomínal na své za-

čátky u partyzánů. Navzdory svému věku 
má bývalý partyzán pocit, že je stále ně-
komu prospěšný. Třeba tím, že lidem vy-
práví, jak se vůbec dostal k partyzánům, 

ale také o zajetí velitele generálmajora 
Dietrich von Müllera. Setkání s tímto pa-
mětníkem dávných událostí bylo pro kaž-
dého zážitkem. Jitka Točková
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NA KOLECH OKOLO SALAŠE

Nedělní červencové odpoledne dne 
29. 7. 2018 opět zasvítilo slunce na 
účastníky tradičního cyklozávodu „Na 
kolech okolo Salaše“.
Přestože byly prázdniny v plném prou-
du, objevilo se na startovní čáře 22 
účastníků různých věkových kategorií 
a pohlaví a byl mezi nimi i tandem rodič 
a dítě.
Známá trasa dovedla všechny závodní-
ky od startu na točně až do zdárného 
cíle Tománkovy hájenky. Tady je čekalo 
kromě ocenění ve formě malých pozor-
ností taky opékání špekáčků a osvěžují-
cí nápoje.
Ačkoliv svůj loňský rekordní čas nepoko-
řil, stal se nejrychlejším cyklistou na tra-
ti opět Ondra Habáň v čase 7 min 15 s.
Po odpočinku v cíli se vydali všichni 
spokojeně zpět domů s dalším drobnou 
sportovní vzpomínkou na letošní horké 
léto. Daniela Juráková

SPORTOVNÍ DEN

Ve čtvrtek 20. 9. se na salašském hřišti 
uskutečnil další sportovní den, tento-
krát si zasoutěžili hendikepovaní klienti 
ze čtyř domovů pro osoby se zdravot-
ním postiženým.
Devadesát hendikepovaných sportovců 
se zúčastnilo šesti disciplín. Velmi dobře 

se závodníci zhostili takzvaného kladi-
valu, při němž měli za pomoci dřevěné-
ho kladiva dopravit tenisový míček do 
branky. Pak si soutěžící poměřovali své 
síly i dovednosti při rybolovu, házení 
míčků do prádelního koše, stříkání vody 
injekční stříkačkou na terč i při přenáše-

ní vody mezi kužely. Aktivně se hendi-
kepovaní i personál domovů zúčastnili 
nejoriginálnější disciplíny, a to malování 
poslepu. Na závěr měli připraveno pro 
všechny pohoštění a diskotéku. Tím za-
končili sportovní odpoledne na Salaši. 
 Jitka Točková
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NAROZENÍ: 

Šohajová Aneta,  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 25
Gratulujeme!

ÚMRTÍ: 

Pleva Antonín  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 120 
Šebková Marie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 77 e
Niesner Josef . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 128
Ruber Leopold . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 178
Upřímnou soustrast pozůstalým!

PŘISTĚHOVALI SE: 

Šišmová Eva . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 83
Šišma František . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 83
Šišma Jan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 83
Šišmová Marie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 83
Kodrla Jiří  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 35

ODSTĚHOVALI SE: 

Červenka Adam . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 22
Zdařilová Marie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 54

Janováč Jiří . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 72
Janováčová Martina  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Salaš 72

 JUBILANTI ŘÍJEN - PROSINEC 

Gogolová Manuela  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 70 let 
Šafraník Lubomír . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 75 let 
Marečková Milada . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 75 let
Šustrová Josefa . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 80 let 

OBYVATELÉ DLE VĚKOVÝCH KATEGORIÍ (31. 8. 2018):

Dospělí  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 326
Dospělí - muži . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 169
Dospělí - ženy . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 157
Děti (15-18 let) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11 
Chlapci  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4
Dívky . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7 
Děti (do 15 let) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 54
Chlapci  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 30 
Dívky . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24 
Celkem obyvatel  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 391

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Z FARNOSTI

VELEHRADSKÉ POUTNÍ LÉTO 
Léto v naší farnosti již tradičně za-
čalo, můžeme-li tak říct, velkou celo-
národní cyrilometodějskou poutí, na 
kterou přišlo letos kolem 50 000 lidí, 
což je rekordní počet. Na slavnost 
byla také poprvé přivezena relikvie 
lebky svaté Ludmily, která se svým 
manželem Bořivojem I. přijala podle 
tradice v roce 882 křest na Moravě 
přímo z rukou slovanského věrozvěs-
ta, arcibiskupa Metoděje. 
Aby pouť proběhla důstojně, pří-
pravy v bazilice a kolem ní začínají 
už několik měsíců předem a vrcholí 
v týdnu před poutí. Také okolní obce 
se na pouť připravovaly, čímž každo-
ročně přispívají k jejímu zdárnému 
průběhu. Všem patří velký dík.
Velehradské léto pokračovalo mnoha 
dalšími většími nebo menšími pou-
těmi. Poutníci přicházejí z různých 
stran ještě i nyní na podzim. Někdy 
putují celé dny a někdy jen přijedou 
autem, jak jim čas a zdraví dovolí - 
zastavit se v bazilice alespoň na je-
den den, na pár hodin a podarovat 
svůj čas Pánu Bohu. 

Kromě poutí probíhalo na Velehradě 
i mnoho náboženských a kulturních 
setkání. Můžeme připomenout, že 
v bazilice zaznělo několik varhanních 
koncertů od různých interpretů a vy-
stoupilo několik pěveckých sborů.
V rámci Dnů slovanské kultury 
bylo do expozice Muzea Bible pro 
malé i velké zapůjčeno Miroslavovo 
evangelium – klenot srbské kultury 
12. století.
Byla otevřená zajímavá výstava s ná-
zvem Katolická církev a republika - 
100 let, která nám připomíná zásad-
ní momenty vztahu církve a státu za 
uplynulé století. 
Koncem srpna se uskutečnil 12. roč-
ník hudebního festivalu Šroubek. Po-
zvání na Velehrad přijal tentokrát Pa-
vel Helan, Roman Dragoun a skupina 
Jarret a také XVIII. hvězdicová pěší 
pouť. Jejím cílem bylo poděkování 
svatým Cyrilu a Metodějovi a vyjád-
ření prosby za mír, církev, vlast, za 
rodiny a mládež, a také za to, aby 
jejich dědictví opravdu žilo.
Kongregace sester sv. Cyrila a Me-
toděje spolu s přáteli oslavila 8. září 

výročí 90. let od svého založení. 
Mnozí sestry znáte, dokonce mno-
zí z vás ze Salaše s nimi pracujete 
nebo jste pracovali v ústavech soci-
ální péče na Velehradě. Vyprošujme 
jim požehnání v jejich další práci, též 
nový řeholní dorost a poděkujme za 
jejich modlitby, kterými obklopují ve-
lehradskou farnost. 
Máme za sebou mimořádně teplé, 
ale také suché léto, které nám přida-
lo vrásky na čele. Na mnoha místech 
studánky vyschly a potůčky kolem 
našich domů a zahrad i v lesích ani 
není slyšet, tak málo vody jimi pro-
téká. A jinde je to podle zpráv ještě 
horší. Začínáme si víc uvědomovat, 
jak je voda vzácná a potřebná k živo-
tu a také že je pro nás darem z ne-
bes.
Také ve vaší kapličce se neděli co ne-
děli modlíme za blahodárný déšť. 

Přeji vám všem požehnaný a trochu 
deštivý podzim. 

Otec Ladislav, 
kaplan farnosti
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Konečně

Lenka Rezková

Vysušená do kořenů trav

letošní je louka

V ní přesmutný splav

poslední kapkou brouká zurčení slzí

Kéž, prosím, kéž déšť drzý

místo rosy zkosí

vyprahlou zem

objemem napité houby!

Vrzavé klouby právě hlásí,

že počasí čeká zlom

V dálce zvon naděje

se směje na budoucí košík hřibů

Vítr již do pohybu prohnul stromy

plné žloutnoucího listí,

zatímco blesky, hromy

cestu čistí vydatnému dešti

Mokrý je štít i vlasy rozcuchané,

když kapek pirueta

vášnivě hasí plamen

vyprahlého léta…

Turistické centrum Velehrad v současné době nabízí možnost 
návštěvy dvou dlouhodobých výstav „U nás na Velehradě anebo jak 
se žilo před léty“, která potrvá do konce roku 2018 a také výstavu 
velehradského rodáka, akademického sochaře Otmara Olivy „Příběh 
sochy“ (do 31. 12. 2019). 

Mimo to můžete v současné době shlédnout výstavu obrazů malíře 
pana Ľubomíra Miči ze Senice. Jeho nepředmětnou, instinktivní 
tvorbou se můžete pokochat až do 23. října. 

Společně s oslavou 100. výročí založení Československé republiky, 
připravujeme naši autorskou výstavu věnující se zásadním momentům 
spojeným se vznikem nového státu. Výstava „Rok 1918. Sto let 
od konce Velké války a založení Československa“ budete moci 
navštívit do konce letošního roku.

TURISTICKÉ CENTRUM VELEHRAD

Akce OÚ 
2. 12. 2018 Adventní tvoření

SDH Salaš
5. 12. 2018 Mikulášská obchůzka

MK Salaš
3. 11. 2018 Zavírání hory

KPS
24. 11. 2018 Košt archivních vín


